

学校编码: 10384
学 号: 20720100153467

分类号_____密级_____
UDC_____

厦 门 大 学

博 士 学 位 论 文

高频用 Fe-Ni 基纳米软磁薄膜的制备与研究

Fabrication and Investigation of the Fe-Ni Based
Nanostructured Soft-magnetic Film for High-frequency
Application

耿 昊

指导教师姓名: 彭栋梁 教授

专业 名称: 材料物理与化学

论文提交日期: 2013 年 6 月

论文答辩日期: 2013 年 6 月

学位授予日期: 2013 年 月

答辩委员会主席: _____

评 阅 人: _____

2013 年 6 月

**Fabrication and Investigation of the Fe-Ni Based
Nanostructured Soft-magnetic Film for High-frequency
Application**



A Dissertation Submitted to the Graduate School in Partial
Fulfillment of the Requirement for the Doctor Degree of
Philosophy

By

Geng Hao

Directed by Prof. **Peng Dong-Liang**

**Department of Materials Science and Engineering, College
of Materials, Xiamen University**

June, 2013

厦门大学学位论文原创性声明

本人提交的学位论文是本人在导师指导下,独立完成的研究成果。本人在论文写作中参考其他个人或集体已经发表的研究成果,均在文中以适当方式明确标明,并符合法律规范和《厦门大学研究生学术活动规范(试行)》。

另外,该学位论文为()课题(组)的研究成果,获得()课题(组)经费或实验室的资助,在()实验室完成。(请在以上括号内填写课题或课题组负责人或实验室名称,未有此项声明内容的,可以不作特别声明。)

声明人(签名):

年 月 日

厦门大学学位论文著作权使用声明

本人同意厦门大学根据《中华人民共和国学位条例暂行实施办法》等规定保留和使用此学位论文，并向主管部门或其指定机构送交学位论文（包括纸质版和电子版），允许学位论文进入厦门大学图书馆及其数据库被查阅、借阅。本人同意厦门大学将学位论文加入全国博士、硕士学位论文共建单位数据库进行检索，将学位论文的标题和摘要汇编出版，采用影印、缩印或者其它方式合理复制学位论文。

本学位论文属于：

1. 经厦门大学保密委员会审查核定的保密学位论文，
于 年 月 日解密，解密后适用上述授权。

2. 不保密，适用上述授权。

（请在以上相应括号内打“√”或填上相应内容。保密学位论文应是已经厦门大学保密委员会审定过的学位论文，未经厦门大学保密委员会审定的学位论文均为公开学位论文。此声明栏不填写的，默认为公开学位论文，均适用上述授权。）

声明人（签名）：

年 月 日

目 录

摘 要	I
Abstract.....	i
第一章 绪论	1
1.1 磁性材料的发展	1
1.2 软磁材料概述	2
1.2.1 传统软磁材料.....	3
1.2.2 非晶纳米晶软磁材料.....	5
1.3 高频用软磁材料	8
1.3.1 高频用软磁材料的研究背景.....	8
1.3.2 纳米软磁薄膜的高频优势.....	10
1.3.3 高频用纳米软磁薄膜的研究现状.....	11
1.4 本研究的目的是和内容	18
参考文献	20
第二章 相关磁学理论	31
2.1 软磁材料静态磁化	31
2.1.1 磁化曲线和磁滞回线.....	31
2.1.2 自发磁化和磁畴理论.....	32
2.1.3 随机各向异性模型和耦合机制.....	34
2.2 动态磁化理论	37
2.2.1 复磁导率.....	37
2.2.2 磁损耗机制和趋肤深度.....	38
2.2.3 自然共振.....	41
2.3 软磁薄膜的自发磁化和磁各向异性	43
2.4 层间耦合理论	46
参考文献	48

第三章 样品的制备与分析测试方法	51
3.1 薄膜的制备方法	51
3.1.1 磁控溅射的基本原理.....	52
3.1.2 溅射设备和工艺参数.....	53
3.1.3 实验材料.....	56
3.2 薄膜的结构和成分分析	57
3.2.1 膜厚测量.....	57
3.2.2 X 射线衍射分析.....	58
3.2.3 扫描电镜形貌分析.....	60
3.2.4 透射电镜分析.....	60
3.2.5 薄膜成分分析.....	61
3.3 薄膜的性能表征	63
3.3.1 电阻率的测量.....	63
3.3.2 磁性的测量.....	64
3.3.3 高频磁导率的测量.....	65
参考文献	68
第四章 Fe₈₀Ni₂₀-O 单层纳米晶薄膜的高频软磁特性	69
4.1 引言	69
4.2 Fe₈₀Ni₂₀-O 薄膜样品的制备	70
4.3 溅射气压对 Fe₈₀Ni₂₀-O 薄膜结构和性能的影响	71
4.3.1 X 射线衍射分析.....	71
4.3.2 静态磁学性能.....	72
4.4 通氧量对 Fe₈₀Ni₂₀-O 薄膜结构和性能的影响	76
4.4.1 结构和成分分析.....	76
4.4.2 静态磁学性能.....	78
4.4.3 电学性质.....	80
4.4.4 高频磁学性能.....	82
4.5 改变厚度对 Fe₈₀Ni₂₀-O 薄膜结构和性能的影响	85
4.5.1 结构分析.....	85

4.5.2 磁学性能和电学性能.....	87
4.6 本章小结	90
参考文献	92
第五章 Fe-Ni 基多层纳米晶薄膜的高频软磁特性	95
5.1 引言	95
5.2 纳米软磁多层膜样品的制备	96
5.3 SiO₂ 层厚度对多层膜结构和性能的影响	96
5.3.1 结构和成分分析.....	97
5.3.2 静态磁学和电学性能.....	100
5.3.3 高频磁学性能.....	102
5.4 TiO₂ 层厚度对多层膜结构和性能的影响.....	104
5.4.1 结构和成分分析.....	105
5.4.2 静态磁学和电学性能.....	108
5.4.3 高频磁学性能.....	110
5.5 磁性层厚度对多层膜结构和性能的影响	112
5.5.1 结构分析.....	112
5.5.2 静态磁学和电学性能.....	113
5.5.3 高频磁学性能.....	116
5.6 改变总厚度对多层膜结构和性能的影响	118
5.6.1 结构分析.....	118
5.6.2 静态磁学和电学性能.....	120
5.7 本章小结	123
参考文献	125
第六章 高频软磁薄膜在电感器件中的应用	127
6.1 引言	127
6.2 软磁薄膜磁芯对电感性能的影响	127
6.3 平面电感器件的制备	131
6.3.1 基片的选择与预处理.....	131
6.3.2 底层导线的制备.....	131

6.3.3 绝缘层的制备.....	133
6.3.4 磁性芯层的制备.....	134
6.3.5 开孔连接上下导线.....	134
6.3.6 电镀上层导线.....	135
6.3.7 平面螺线管电感器件的制备结果.....	137
6.4 平面电感器的性能测试	138
6.5 本章小结	140
参考文献	141
第七章 总结	143
7.1 本文的主要结论	143
7.2 主要研究意义	144
攻读博士期间发表的论文	146
研究生阶段获奖	147
主持项目	147
致谢.....	148

Table of contents

Abstract in Chinese	I
Abstract in Chinese	i
Chapter I Introduction	1
1.1 Development of Magnetic Materials	1
1.2 Overview of Soft Magnetic Materials	2
1.2.1 Traditional Soft Magnetic Materials	3
1.2.2 Amorphous and Nanocrystalline Soft Magnetic Materials.....	5
1.3 High-Frequency Soft Magnetic Materials	8
1.3.1 Research Background of High-Frequency Soft Magnetic Materials.....	8
1.3.2 High-Frequency Advantages of Nano Soft Magnetic Thin Films	10
1.3.3 Research Status of High-Frequency Soft Magnetic Thin Films	11
1.4 Main Research Contents and Purposes	18
References	20
Chapter II Related Magnetic Theories	31
2.1 Static Magnetization of Soft Magnetic Materials	31
2.1.1 Magnetization Curves and Hysteresis Loops.....	31
2.1.2 Spontaneous Magnetization and Magnetic Domain Theory.....	32
2.1.3 Random Anisotropy Model and Coupling Mechanism	34
2.2 Dynamic Magnetization Theories	37
2.2.1 Complex Permeability	38
2.2.2 Magnetic Loss Mechanism and Skin Depth	38
2.2.3 Natural Resonant.....	41
2.3 Spontaneous Magnetization and Magnetic Anisotropy of Soft Magnetic Films	43
2.4 Interlayer Coupling Theory	46

References	48
Chapter III Preparation and Characterization	51
3.1 Preparation Methods of Films	51
3.1.1 Principle of Magnetron Sputtering.....	52
3.1.2 Sputtering Equipment and Process Parameters.....	53
3.1.3 Experimental Materials	56
3.2 Structure and Composition Analysis of Films	57
3.2.1 Film Thickness Measurement	57
3.2.2 X-Ray Diffraction Analysis	58
3.2.3 Scanning Electron Microscopy Morphology Analysis	60
3.2.4 Transmission Electrode Microscope Analysis.....	60
3.2.5 Film Component Analysis.....	61
3.3 Performance Characterization of Films	63
3.3.1 Measurement of Resistivity	63
3.3.2 Measurement of Magnetic Properties	64
3.3.3 Measurement of High-Frequency Magnetic Permeability.....	65
References	68
Chapter IV High-Frequency Soft Magnetic Properties of Fe₈₀Ni₂₀-O	
Single-Layer Nanocrystalline Films	69
4.1 Introduction.....	69
4.2 Preparation of Fe₈₀Ni₂₀-O Thin Films	70
4.3 Effect of Sputtering Pressure on Structure and Properties of Fe₈₀Ni₂₀-O	
Thin Film	71
4.3.1 X-Ray Diffraction Analysis	71
4.3.2 Static Magnetic Properties	72
4.4 Effect of Oxygen Flow on Structure of Fe₈₀Ni₂₀-O Thin Film.....	76
4.4.1 Structure and Composition Analysis.....	76
4.4.2 Measurement of Static Magnetic Properties	78
4.4.3 Measurement of Electrical Properties	80

4.4.4 Measurement of High-Frequency Magnetic Properties	82
4.5 Effect of Changing Thickness on Structure and Properties of Fe₈₀Ni₂₀-O Thin Film	85
4.5.1 Structure Analysis	85
4.5.2 Measurement of Magnetic and Electrical Properties	87
4.6 Chapter Conclusion	90
References	92
Chapter V High-Frequency Soft Magnetic Properties of Fe-Ni Based Multilayer Nanocrystalline Films.....	95
5.1 Introduction.....	95
5.2 Preparation of Nanocrystalline Soft Magnetic Multilayer Films	96
5.3 Effect of SiO₂ Layer Thickness on Multilayer Film Structure and Properties.....	96
5.3.1 Structure and Composition Analysis.....	97
5.3.2 Measurement of Static Magnetic and Electrical Properties	100
5.3.3 Measurement of High-Frequency Magnetic Properties	102
5.4 Effect of TiO₂ Layer Thickness on Multilayer Film Structure and Properties.....	104
5.4.1 Structure and Composition Analysis.....	105
5.4.2 Measurement of Static Magnetic and Electrical Properties	108
5.4.3 Measurement of High-Frequency Magnetic Properties	110
5.5 Effect of Magnetic Layer Thickness on Multilayer Film Structure and Properties.....	112
5.5.1 Structure Analysis	112
5.5.2 Measurement of Static Magnetic and Electrical Properties	113
5.5.3 Measurement of High-Frequency Magnetic Properties	116
5.6 Effect of Total Layer Thickness on Multilayer Film Structure and Properties.....	118
5.6.1 Structure Analysis	118

5.6.2 Measurement of Static Magnetic and Electrical Properties	120
5.7 Chapter Conclusion	123
References	125
Chapter VI High-Frequency Soft Magnetic Film for Application in Inductors	127
6.1 Introduction.....	127
6.2 Effect of Soft Magnetic Thin Film as Magnetic Core on Inductor Properties.....	127
6.3 Preparation of Planar Inductors	131
6.3.1 Selection of Substrates and Pretreatment.....	131
6.3.2 Preparation of Underlying Wire.....	131
6.3.3 Preparation of Insulating Layer	133
6.3.4 Preparation of Magnetic Core Layer.....	134
6.3.5 Trepanning and Connect Wires.....	134
6.3.6 Plating Upper Wire	135
6.3.7 Quality of Planar Solenoid-Type Inductors	137
6.4 Performance Measurement of Planar Inductors	138
6.5 Chapter Conclusion	140
References.....	141
Chapter VII Summary	143
7.1 Main Conclusions.....	143
7.2 Significance	144
Published Papers.....	146
Awards.....	147
Projects.....	147
Acknowledgements	148

摘要

随着电子信息技术的高速发展，电子元器件的工作频率和集成度不断提高，作为电子元器件关键组成部分之一的磁性元器件必然要向微型化、集成化、高频化方向发展。但是传统的铁氧体材料饱和磁化强度较低，受自身性质的限制不能在 GHz 频率范围具有较高的磁导率，因此不能满足当前电磁元件的需求。目前，具有高饱和磁化强度的软磁薄膜越来越受到重视，成为高频磁性材料研究的热点。为了使软磁薄膜能够具有好的高频特性，它不仅需要具有高的饱和磁化强度和高磁导率，而且需要具有较大的电阻率以及适当大的面内磁各向异性场，以抑制涡流损耗和提高自然共振频率。尽管目前已有许多高频软磁薄膜的研究，但是研究结果表明很难使薄膜同时获得较高的饱和磁化强度、较大的电阻率以及高自然共振频率。因此进一步研究在保持较高饱和磁化强度的情况下提高薄膜的电阻率和高频性能是十分必要的。因为 Fe-Ni 合金具有高饱和磁化强度和较低的矫顽力，可在 GHz 频段获得较高的磁导率而备受关注。因此进一步研究 Fe-Ni 基高频软磁薄膜及其在高频电磁器件中的应用是非常必要的。

本研究的主要研究内容及结果如下：

(1) 采用磁控溅射的方法，在无外加诱导磁场的情况下溅射制备了一系列 $\text{Fe}_{80}\text{Ni}_{20}\text{-O}$ 纳米晶软磁薄膜。研究发现在沉积薄膜时通入少量的氧气，可以获得具有面内磁各向异性的 $\text{Fe}_{80}\text{Ni}_{20}\text{-O}$ 薄膜样品，而且改变通入氧气的量就可以调控薄膜样品的面内磁各向异性场。测试结果还表明增加通入氧气的量可以在保持较大饱和磁化强度的情况下，增加薄膜样品的电阻率。当氧气流量比从 0.75% 增加到 3% 时， $\text{Fe}_{80}\text{Ni}_{20}\text{-O}$ 薄膜样品的自然共振频率从 2.2 GHz 增加到 5.9 GHz，电阻率从 $56.7 \mu\Omega \text{ cm}$ 增加到 $108 \mu\Omega \text{ cm}$ 。

(2) 研究发现单层纳米晶薄膜不能在较大厚度下保持好的软磁性能，因此我们在 $\text{Fe}_{80}\text{Ni}_{20}\text{-O}$ 薄膜中加入氧化物相，制备了具有不同中间层厚度的 $[\text{Fe}_{80}\text{Ni}_{20}\text{-O}/\text{SiO}_2]_n$ 纳米多层膜样品。研究结果表明，仅通过改变非磁性中间层的厚度就可以调控多层膜样品的面内磁各向异性场，进而可以大范围地调控多层膜样品的自然共振频率。此外，增加氧化物中间层的厚度可以在保证饱和磁化强度

和磁导率较大的情况下，明显提升多层膜的电阻率。

(3) 基于高频性能最优的纳米软磁多层膜样品的制备条件，我们在保持磁性层和氧化物中间层厚度不变的情况下制备了总厚度不同的 $[\text{Fe}_{80}\text{Ni}_{20}\text{-O/SiO}_2]_n$ 多层膜样品。我们分别研究了这些多层膜样品的微观结构、表面形貌、磁学和电学性能，测试结果表明，多层膜样品的总厚度基本不影响样品优异的磁学性能，这为下一步研究平面电感器件提供了实验基础。

(4) 研究探索了平面螺线管电感器件的 MEMS 加工工艺，选择综合性能最优的 $[\text{Fe}_{80}\text{Ni}_{20}\text{-O/SiO}_2]_n$ 多层膜，制备成平面螺线管电感样品的磁性芯层，并对有无磁性芯层的电感样品进行了性能测试和分析，测试结果表明在平面电感中引入高频软磁薄膜可以明显地提高电感的电感值和品质因数。

关键词：Fe-Ni 基软磁薄膜；高频性能；高频平面电感

Abstract

With the rapid development of electronic information technology, as one of the key part of the electronic device components, the operational frequency and integration degree of the electromagnetic devices must become miniaturized and integrated and desired for high frequency implication. The traditional ferrite magnetic materials with low saturation magnetization cannot have high permeability in high-frequency (GHz range) restricted by their own properties, so they could not meet the needs of current electromagnetic devices. Therefore, the soft magnetic films with high saturation magnetization have attracted more attentions, and became the studying focus of the high frequency magnetic materials. In order to produce soft magnetic film materials with excellent high-frequency, magnetic and electrical properties in GHz range, it would require the soft magnetic film materials to have high saturation magnetization M_s , high permeability, high resistivity and appropriate in-plane uniaxial magnetic anisotropy H_k , so as to effectively suppress eddy current loss and to possess resonance frequency f_r . Although films with a large H_k and a high f_r have been achieved in some previous studies, it has always been very challenging to simultaneously obtain a large M_s , a high resistivity and a high f_r . For this reason, it is highly desirable to find a method to efficiently increase resistivity and adjust the high-frequency magnetic characteristics of soft magnetic films without reducing saturation magnetization. Fe-Ni alloy have excellent soft magnetic performances including high saturation magnetization M_s and low coercivity H_c , so Fe-Ni alloy thin films can obtain high permeability in GHz range. Therefore, it is necessary to investigate Fe-Ni based high-frequency soft magnetic films and the application for high-frequency electromagnetic devices.

The main contents and results of this paper were outlined as following:

(1) The Fe₈₀Ni₂₀-O nanocrystalline soft magnetic alloy films were fabricated by magnetron sputtering without applying inducing magnetic field. The results showed

that adding a very low dose of oxygen into $\text{Fe}_{80}\text{Ni}_{20}$ alloy films during deposition, the $\text{Fe}_{80}\text{Ni}_{20}\text{-O}$ alloy films with in-plane magnetic anisotropy can be achieved. And the adjustable magnetic anisotropy fields can be obtained by changing the amount of oxygen introduced during the film formation. Moreover, by increasing the oxygen concentration, a higher resistivity can be achieved in the film, while its saturation magnetization can remain at a large value. By increasing the oxygen flow ratio from 0.75% to 3%, $\text{Fe}_{80}\text{Ni}_{20}\text{-O}$ alloy films could be achieved with an adjustable resonance frequency f_r from 2.2 to 5.9 GHz, and a high resistivity from 56.7 to 108 $\mu\Omega\text{ cm}$.

(2) The single-layer nanocrystalline films cannot obtain preferable magnetic properties at the thicker thickness. So we fabricated $[\text{Fe}_{80}\text{Ni}_{20}\text{-O/SiO}_2]_n$ multilayer thin films by adding oxide phases into $\text{Fe}_{80}\text{Ni}_{20}\text{-O}$ alloy films, and demonstrated that the in-plane magnetic anisotropy fields are only dependent on the thickness of the nonmagnetic insulated SiO_2 interlayer, and then adjustable resonance frequency can be obtained in a broad range. Moreover, increasing the thickness of SiO_2 interlayer, the higher resistivity can be achieved while the saturation magnetization and permeability are still relatively large.

(3) Based on the magnetic multilayer films with optimal high-frequency magnetic performance, we maintained the thickness of $\text{Fe}_{80}\text{Ni}_{20}\text{-O}$ single layer and SiO_2 interlayer, and fabricated $[\text{Fe}_{80}\text{Ni}_{20}\text{-O/SiO}_2]_n$ multilayer thin films with different total thickness. We investigated the structural characteristics, surface morphology, electrical and magnetic properties of these multilayer films, respectively. The resulted showed that the multilayer films with different total thickness could keep the same excellent magnetic performances. The thicker $[\text{Fe}_{80}\text{Ni}_{20}\text{-O/SiO}_2]_n$ multilayer thin films can be used in the research of the planar inductors.

(4) The research explored the MEMS processing technology of the planar solenoid-type inductors, and prepared planar solenoid-type inductors with magnetic core layer using the $[\text{Fe}_{80}\text{Ni}_{20}\text{-O/SiO}_2]_n$ multilayer thin films with optimum high-frequency magnetic properties. The results from measurements and analyses of the planar solenoid-type inductor samples with or without magnetic core layer indicated that the inductance and quality factor can be significantly improved by

Degree papers are in the "[Xiamen University Electronic Theses and Dissertations Database](#)". Full texts are available in the following ways:

1. If your library is a CALIS member libraries, please log on <http://etd.calis.edu.cn/> and submit requests online, or consult the interlibrary loan department in your library.
2. For users of non-CALIS member libraries, please mail to etd@xmu.edu.cn for delivery details.

厦门大学博硕士论文摘要库